
 
کمک به مدرسه

مدارس دولتی به گفته آموزش و پرورش مدارسی هستند که 
دانش آموزان نباید هیچ هزینه ای پرداخت کنند. اما بعضا گاهی 
در برخی از این مدارس به عناوین مختلف مانند کمک به مدرسه 
از والدین پول دریافت می کنند و این موضوع موجب گلایه مندی 
والدین شده است هر چند ماه یک بار از والدین درخواست پول 
و کمک به مدرسه می کنند از مسئولان آموزش و پرورش 

درخواست رسیدگی به این موضوع را داریم. 

سماوات از تهران 

اجاره خانه
در مورد افزایش اجاره خانه حداکثر تا ۲۵ درصد از طرف 
رئیس اتحادیه مشاوران املاک اعلام شد که متأسفانه هیچ 
ضمانت اجرایی ندارد و صاحبخانه ها به طور سرسام آوری 
خانه های خود را با اجاره ها و رهن های سرسام آور کرایه می دهند 
و کسی هم نمی تواند بگوید چرا به این صورت گران کرده اید. 
از مسئولان تقاضا داریم که فکری اساسی برای این گرانی ها 
کنند تا بلکه کمی هم مستاجرها بتوانند با آرامش در خانه ها 

زندگی کنند. 

یک شهروند از تهران

  مدرسه ها در هوای آلوده 
نباید تعطیل باشند!

 در شرایط تداوم آلودگی هوا و توصیه های مسئولانه به 
مردم برای در مصون ماندن، وزیر آموزش و پرورش گفته: 
دانش آموزان ما نباید تعطیل باشند، چراکه از تحصیل و 
تربیت مؤثر محروم می شوند. یوسف نوری در نشست ارائه 
و نقد الگوی اجرایی سازی سند تحول بنیادین آموزش 
و پرورش در پاسخ به پرسشی مبنی بر امکان برگزاری 
کلاس های جبرانی برای جبران تعطیلی ها به دلیل تداوم 
آلودگی هوا با توجه به اینکه همه دانش آموزان دسترسی به 
اینترنت و شاد ندارند اظهار کرده: معلمان ما در دوران کرونا 
هم با هزینه های خودشان زحمت کشیدند و کلاس برگزار 
کردند و رهبری هم از آنها قدردانی کردند. او گفته: همه 
هم به ما اعتراض می کنند که چرا مدارس تعطیل است. در 
حالی که ما هم در دوران کرونا و هم این ایام، تابع تصمیم 
دوستان ذی ربط هستیم و این موارد را اعلام می کنند؛ اما 
ما قلبا ناراحت هستیم. نوری با بیان اینکه نمونه تدریس ها 
در شاد گذاشته شده و معلمان با دانش آموزان به صورت 
انفرادی در ارتباط هستند تا رفع اشکال کنند گفت: یک 
علت عقب ماندن بچه ها به دلیل نداشتن وسایلی است 
که با آن ارتباط برقرار می کنند. در دولت مطرح می کنیم 
ببینیم می توانیم برایش اعتباری بگیریم یا خیر. این وزیر با 
بیان اینکه یک سال از ورود ما به وزارت آموزش و پرورش 
می گذرد، گفته: همکاران اقدامات مناسبی در راستای 
اجرای سند تحول بنیادین انجام داده اند که از جمله آنها 
می توان به آسیب شناسی عدم اجرای سند تحول بنیادین 
و تنظیم یک برنامه راهبردی برای اجرایی سازی آن اشاره 
کرد. نوری افزوده: پیشنهاد شده که این برنامه ها در معرض 
نقد کارشناسان قرار بگیرد و از این طریق مشارکت داشته 
باشیم چرا که بدون شک تضارب آرا و اختلافی که میان 
افراد وجود دارد می تواند به هم افزایی و وفاق در اجرای سند 
تحول بنیادین بینجامد. او با بیان اینکه سند مدرسه ای سند 
تحول بنیادین در دست تدوین است گفته: بر این اساس 
مدارس به تدریج وارد چرخه دستیابی به شاخص های سند 

تحول خواهند شد. 

   ثبت جهانی هگمتانه 
از اولویت های اصلی وزارتخانه است

در پاسخ به انتشار مطلب مورخ 1401/9/10 با عنوان »باید 
قید جهانی شدن هگمتانه را بزنیم« در صفحه یک آن روزنامه، 
لطفا توضیحات ذیل جهت روشنگری اذهان عمومی، وفق 
قانون مطبوعات و در اسرع وقت، در همان صفحه و ستون 

درج شود. 
1( کمیته و کارگروه های تخصصی به منظور ثبت جهانی 
منظر تاریخی- شهری از هگمتانه تا همدان در سال های اخیر 
تشکیل و در همین راستا مشغول به فعالیت است.  موضوع 
مهمی هم چون ثبت جهانی آثار، فراتر از محدوده استانی، در 
سطح وزارتخانه و حتی به صورت بین بخشی با همکاری سایر 
دستگاه های مرتبط و بلکه استفاده از تمامی ظرفیت های ملی 

پیگیری می شود. 
۲( در بدنه وزارتخانه و به ویژه اداره کل استان همدان، 
بدنه تخصصی، دبیرخانه و کارگروه حوزه های مربوطه با تمام 
توان مشغول پیگیری مراحل کارشناسی و برنامه ریزی به 
منظور تکمیل این پرونده هستند و بی تردید در این مسیر 
تمام جوانب امر دیده شده و موانع احتمالی نیز پیش بینی و 

مرتفع خواهد شد. 
3( با عنایت به تاکیدات مقامات وزارت میراث فرهنگی، 
از  ثبت جهانی هگمتانه  و صنایع دستی،  گردشگری 
اولویت های اصلی این وزارتخانه بوده و در همین راستا 
گام های موثری نیز برداشته شده و جزئیات اقدامات از طریق 

وزارتخانه اعلام خواهد شد. 
4( ثبت جهانی منظر تاریخی- شهری از هگمتانه تا همدان 
یک پروژه ملی است و با تغییر مدیرکل استان تغییری در این 
پروژه حاصل نمی شود، با این حال اداره کل استان همدان 
در همسویی با برنامه های کلان وزارتخانه، با تمام توان و 
با بهره گیری از نظرات و تجربیات و پیگیری مسئولان و 
کارشناسان وزارت میراث فرهنگی، تا حصول نتیجه با جدیت 

پیگیر این پروژه مهم خواهد بود. 

 آرمان ملی: وضعیت آلودگی هوا در 
بسیاری از شهرهای ایران بحرانی است؛ 
اوضاع و احوالی که عنوان مرگ خاموش را 
به خود اختصاص داده است. فیلترینگ اگر 
اجازه بدهد و به فضای مجازی اگر بتوانید 
سری بزنید، گلایه های شهروندان از نقاط 
مختلف کشور را در قالب فیلم و تصویر و متن 
و کامنت ها خواهید دید. مردم از بدتر شدن 
حال بیماران و اوضاع بحرانی آن ها نوشته اند و 
مازوت واژه ای است تکرارشدنی در میان این 
نظرها. از سوی بسیاری کارشناسان هم یکی 
از دلایل اصلی آلودگی اخیر هوای کشور به 
ویژه در شهرهای بزرگ، مازوت سوزی عنوان 
شده است. مازوت سوزی در نیروگاه های 
برخی استان ها صورت می گیرد. یکی از این 
نیروگاه هایی که همچنان به مازوت سوزی 
ادامه می دهد، نیروگاه شازند شهر اراک است؛ 
اراکی که به گفته شهروندانش هوا ندارد. مدیر 
کل حفاظت محیط زیست خوزستان هم در 
مورد آلودگی هوا گفته بود که هیچ سیستمی 

برای کنترل آلاینده های ناشی از سوخت 
مازوت در نیروگاه رامین اهواز تعبیه نشده. 
اینطور به نظر می رسد که مسئولین در ایران 
راهکار عملی و بلندمدتی برای این مشکل 
ندارند. معاون وزیر نفت درباره سوخت مازوت، 
به شرایط کمبود گاز اشاره کرده و گفته با 
توجه به رشد حدود 300درصدی مصرف گاز 
طبیعی در بخش خانگی و تجاری و صنایع غیر 
عمده و حمل و نقل و در نتیجه کاهش شدید 
گاز قابل تخصیص به صنایع بزرگ و به ویژه 
نیروگاه های حرارتی تولید برق، استفاده 
از سوخت دوم)پشتیبان( که سوخت مایع 
نفت گاز و نفت کوره )مازوت( است، ضرورتی 
اجتناب ناپذیر است روز گذشته شروین 
تبریزی، مسئول روابط عمومی اورژانش تهران 
از افزایش مراجعه کنندگان به اورژانس، خبر 
داده و گفته: »در روزهای آلودگی هوا به نسبت 
روزهای دیگر 10 تا 1۵درصد مراجعه بیماران 
افزایش یافته است. ما تقریبا از 19 تا ۲1 آذر، 
هزار و ۶00 مریض تنفسی داشتیم که از 

این تعداد 3۲۸ نفر به مراکز درمانی انتقال 
یافته اند.« بنا به گفته های او »از ۲4 تا ۲۶ آذر 
ماه در مجموع حدود دو هزار و 400 نفر در این 
سه روز مشکل قلبی و تنفسی پیدا کرده اند؛ از 
11 تا 1۸ آذر، ۸ هزار و ۵00 ماموریت قلبی و 
تنفسی داشتیم که آمار سه روز هفته جاری از 
کل هفته یاد شده، بیشتر بوده است!« مطابق 
آماری که اعلام شده است، آلودگی هوا عامل 
مرگ سالانه بیش از 40 هزار نفر در کشور 
است و می تواند به قیمت جان افراد تمام شود. 
  تنها راهکار مسئولان؛ از خانه خارج 

نشوید!
بنابر اعلام شرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران، شاخص آلودگی هوا در حال حاضر 
روی عدد 131 و کیفیت هوای پایتخت 
برای گروه های حساس ناسالم است. بنا بر 
پیش بینی های انجام شده با تداوم شرایط 
پایدار جوی و عدم وزش باد مؤثر هم زمان با 
افزایش ترافیک صبحگاهی بر میزان غلظت 
ذرات معلق افزوده خواهد شد و کیفیت هوا 

در بیشتر مناطق به  ویژه مناطق پرتردد 
در وضعیت ناسالم و ناسالم برای گروه های 
حساس قرار خواهد گرفت.  تداوم این شرایط 
جوی در طول روز از پراکندگی آلاینده ها 
جلوگیری خواهد کرد. افزایش نسبی تندی 
باد در برخی ساعات تا حدودی سبب کاهش 
غلظت آلاینده ها خواهد شد، با این حال 
افزایش ترافیک شامگاهی غلظت آلاینده ها 
و برقراری وضعیت ناسالم برای گروه های 
حساس در بیشتر مناطق را به  دنبال خواهد 
داشت . عدم وزش باد مؤثر با افزایش تردد 
خودروها باعث تجمع آلاینده ها و برقراری 
وضعیت ناسالم برای گروه های حساس در 
بیشتر مناطق پرتردد خواهد شد. استمرار 
شرایط پایدار جو در طول روز پراکندگی 
آلاینده ها را محدود خواهد کرد. گفتنی است 
با تداوم شرایط پایدار جو و عدم وزش باد مؤثر 
هم زمان با افزایش ترافیک شامگاهی غلظت 
ذرات معلق افزایش خواهد یافت و کیفیت 
هوا در بیشتر مناطق در محدوده ناسالم برای 
گروه های حساس قرار خواهد گرفت. این ها 
آمار و اطلاعاتی است که توسط سازمان ها و 
موسسات اطلاع رسان ذی ربط در این روزها 
منتشر می شود و البته مسئولین بعد از آن 
توصیه هایی هم می کنند و می گویند که مثلا 
از خانه خارج نشوید و مواردی از این دست. از 
سوی دیگر در روزهای آلودگی اعلام می شود 
هوا برای چه گروه هایی ناسالم است، متأسفانه 
طی هفته های اخیر هوای تهران برای تمام 
گروه ها ناسالم شده، در این میان کودکان 
و سالمندان که جزو گروه های پرخطر به 
حساب می آیند، بیش ترین آسیب را متحمل 
می شوند، نتیجه این سهل انگاری ها به شماره 
افتادن نفس مردم است. طبق تحقیقات 
آلودگی دائمی هوا به طور متوسط بیش از 
دو سال از عمر هر فرد می کاهد، وضعیت 
خطرناکی که می شود از افزایش مراجعه مردم 
به مراکز درمانی، متوجه آن شد. در این شرایط 
به نظر می رسد که مجازی شدن مدارس و 
دانشگاه ها هم تاثیری بر کاهش آلایندگی ها 
نداشته است، دعای مسئولانه برای بارش و 

وزیدن باد کارساز نیست.
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جوابیــــه

  پلمب چند واحد صنفی به خاطر 
»ارائه خدمات به افراد بی حجاب« 

سه کافی شاپ، یک فست فود و یک واحد 
نان فانتزی به دلیل آنچه »ارائه خدمات به افراد 
بی حجاب« می نامند، پلمب شد! دادستان 
عمومی و انقلاب قزوین گفت: پنج واحد صنفی 
در قزوین به دلیل عدم رعایت شئونات اسلامی 
و اخلاقی تعطیل و پلمب شد. حسین رجبی 
با اعلام این خبر اظهار داشت: این واحدها به 
دلیل کشف حجاب در آنها و ارائه سرویس 
و خدمات به افراد بی حجاب پلمب شد. این 
مسئول قضائی گفت: واحدهای پلمب شده 
شامل سه کافی شاپ، یک فست فود و یک 
واحد نان فانتزی بود. دادستان عمومی و انقلاب 
قزوین همچنین هشدار داد اگر واحد صنفی و 
خدماتی که شئونات اسلامی را رعایت نکند 
و در آن مواردی چون کشف حجاب مشاهده 
شود یا به افراد بی حجاب خدمات ارائه کند، به 
دستور دادستانی از یک هفته تا یک ماه پلمب و 
تعطیل می شود. رجبی همچنین اظهار داشت: 
قاطبه اصناف صنفی قزوین افرادی متدین 
و قانون مدارند و شئونات اسلامی را رعایت 
می کنند و خواهان برخورد با افرادی هستند که 
به اباحه گری و زیرپا گذاشتن ارزش های دینی 

و اسلامی می پردازند. 

 11سد مهم کشور 
با ذخیره آب زیر ۲0درصد

در زمان حاضر 11 سد مهم کشور درصد 
پرشدگی زیر ۲0درصد دارند؛ در واقع بیش 
از ۸0درصد ظرفیت مخازن این سد ها خالی 
است.  بررسی آخرین آمار رسمی شرکت 
مدیریت منابع آب ایران نشان می دهد که در 
زمان حاضر مجموع ذخایر آبی سدهای کشور 
1۸ میلیارد و ۵0 میلیون مترمکعب است که 
این میزان ذخیره آب، نشان دهنده میزان 
پرشدگی 37درصدی است؛ درواقع حدود ۶3 
درصد ظرفیت مخازن سدهای کشور هم اکنون 
خالی است. از میان سدهای مهم تأمین آب 
شرب کشور، 11 سد، میزان پرشدگی زیر 
۲0 درصد دارند و بیش از ۸0 درصد ظرفیت 
مخازن این سدها خالی است. اسامی این 11 
سد بدین شرح است: سد زاینده رود، سد لتیان، 
سد لار، سد ماملو، سد دوستی، سد کرخه، سد 
سفیدرود، چاه نیمه ها، سد اکباتان، سد تهم، 

سد شهید رجایی

  کدام ماسک ها 
به درد هوای آلوده می خورند

کارشناس بهداشت دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی، در مورد استفاده از ماسک 
در هوای آلوده، نکاتی را متذکر شد. مهدی 
کمری گفت: بعد از شیوع بیماری کووید 19 
استفاده از ماسک تقریباً به یک امر ضروری 
تبدیل شد. این موضوع در مورد آلودگی 
هوا حتی بیشتر از دوران همه گیری کووید 
19 دارای اهمیت است با این تفاوت که 
ماسک های جراحی و یا سه لایه معمولی در 
آلودگی هوا تقریباً بی اثر هستند. وی افزود: 
ماسک های مناسب در شرایط آلودگی هوا، 
 N9۵)NIOSH- 4۲CFR۸4(، شامل انواع
 FFP۲)EN و )KN9۵)GB۲۶۲۶- ۲00۶
۲001 -149( هستند که می توانند با استفاده 
از استانداردهای شناخته شده بین المللی تا 
9۵ درصد ذرات معلق را فیلتر کنند. کمری 
گفت: این ماسک ها در دو نوع بدون دریچه و 
دریچه دار تولید می شوند. افرادی که مشکوک 
به بیماری کووید 19 هستند، حتماً باید از نوع 
بدون دریچه آن استفاده کنند. وی افزود: افراد 
دارای بیماری های قلبی و تنفسی هستند و 
زنان باردار، قبل از استفاده از این ماسک ها با 

پزشک خود مشورت کنند. 

خودمراقبتی را باید بیاموزیم
برای  کشور  اورژانس  که  راهکارهایی   
پیشگیری از عوارض آلودگی هوا دارد به شرح 
زیر است : خوردن ویتامین  یی که خاصیت 
آنتی اکسیدان دارد و اثر شیمیایی مخربی که 
آلودگی هوا بر بافت های بدن می گذارد را از این 
می برد. بهتر است هر روز بینی و سینوس خود را 
چند بار شستشو دهند. علی الخصوص کسانی که 
عمل جراحی بینی انجام داده اند یا آلرژی دارند. 
سرم های شست وشو؛ بهترین شست وشو دهنده 
هستند که در تمام داروخانه ها در دسترس 
است. نوشیدن مایعات به ویژه آب در شرایط 
آلودگی هوا نه تنها باعث شستشوی دستگاه 
گوارش می شود بلکه عطش و خشکی دهان 
ناشی از آلودگی هوا را از بین می برد. از طرفی 
با نوشیدن آب و فعالیت دستگاه گوارش بخشی 
از آلودگی های وارد شده به بدن توسط ادرار 
دفع می شود. از میوه ها و سبزیجات تازه بیشتر 
استفاده کنید. آنتی اکسیدان ها در ترکیبات 
موجود میوه ها و سبزیجات نقش حیاتی در 
سلامت ریه ها و کاهش اثرات آلاینده های هوا 
دارند. در دوران کرونا به ماسک زدن عادت 
کردیم اما اکنون ماسک های کاغذی معمولی 
و دستمال نمی تواند مانع ورود آلاینده های هوا 
به سیستم تنفسی شود، بنابراین به استفاده از 
آن ها توصیه نمی شود. لذا ماسک های ویژه ای 
که با عنوان P1 , P۲ )ماسک های سوپاپدار( 
در داروخانه ها عرضه می شود برای این شرایط 
تا حدی مناسب است. مخصوصا برای افرادی 
که مجبورند در فضای باز فعالیت داشته باشند. 

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

مدیر روابط عمومی اورژانس تهران گفته در سه روز ۱۶۰۰ بیمار تنفسی داشتیم؛ دو هزار و ۴۰۰ نفر مشکل قلبی و تنفسی پیدا کرده اند! 

پناه بردن به خانه؛ تنها راه حل! 
   نیروگاه ها به مازوت سوزی خود ادامه می دهند

 دستان زُمُخت و قاچ قاچ شده دانش آموزان شش و هفت 
و هشت ساله عشایری ترُک قشقایی گچساران از یکسو و 
صورت های چین و چروکیده آنان در زیر شلاق های مُحکم 
سرمای سوزناک از سوی دیگر، دل هر بیننده ای را به درد 
می آورد. زمستان سرد و بادهای خشکی که در این مناطق 
می وزد چنان بر گرده هر جُنبده ای مانند شلاق می خورد 
که باید زره آهنین بر تن داشت تا بتوان ضربات پی در پی 
آن را تحمل کرد. درحالی که برخی از مسئولان اداره کل 
آموزش و پرورش استان کهگیلویه و بویراحمد از نبود 
مشکلات برای دانش آموزان عشایری شهرستان گچساران 
که اغلب قومیت ترُک قشقایی دارند خبر می دهند اما 
والدین، دانش آموزان و حتی فرماندار این شهرستان از 
نبود سرپناه تحصیلی و ترک تحصیل دانش آموزان در 
روزهای نزدیک سخن می گویند. شهرستان گچساران از 
شهرستان های ششگانه گرمسیری در استان کهگیلویه و 
بویراحمد است که اغلب جمعیت عشایری این شهرستان 
را ترُک نشینان قشقایی ساکن مناطقی چون باباکلان، 
سربیشه، کلاغ نشین، بیدزرد و برخی روستاهای دیگر 

شامل می شود. 
  روزانه میلیون ها دلار بشکه نفتی از اینجا صادر 

می شود
به گزارش ایلنا از یاسوج، برخی از مسئولان اداره کل 

آموزش و پرورش استان کهگیلویه و بویراحمد در پاسخ 
به مشکلات این گزارش حاضر به دادن مصاحبه نشدند. 
یکی از والدین دانش آموزان عشایری  قشقایی در گچساران 
با اظهار تاسف از وضعیت کنونی مدارس عشایری این 
شهرستان می گوید: شهرستان نفت خیز گچساران، روزانه 
میلیون ها دلار بشکه نفتی از آن تولید و به دنیا صادر 
می شود اما دانش آموزان عشایری ما از داشتن یک چادر 
ساده عشایری برای تحصیل خود محروم هستند. او با تاکید 
براینکه سالانه تعدادی از دانش آموزان عشایری گچساران 
به دلیل نبود امکانات اولیه تحصیلی از مدرسه ترَک تحصیل 
می کنند، خاطرنشان کرد: ما هم بزودی از فرزندان مان 
می خواهیم دیگر به مدرسه نروند و ترَک تحصیل کنند. او 
معتقد است که نظام آموزش و پرورش استان کهگیلویه و 
بویراحمد در حق دانش آموزان عشایری گچساران تبعیض 
قائل می شود و کسی هم پاسخگوی نارضایتی های والدین 
نیست. نارضایتی از عملکرد مسئولان ارشد اداره کل 
آموزش و پرورش استان کهگیلویه و بویراحمد به همین 
جاها تمام نمی شود و فرماندار گچساران هم از محرومیت ها 
و رنج های خانواده های عشایری این شهرستان و دانش آموز 
آنان اظهار نگرانی می کند. روانبخش دیهیم خوب، در 
حاشیه بازدید از مدارس عشایری گچساران با اظهارتاسف 
از وضعیت کنونی این مدارس، یادآور شد؛ مدارس عشایری 

این شهرستان در حالی برپا شده که از امکانات آموزشی 
محروم هستند و دانش آموزان، معلمان و خانواده های آنان 
از این محرومیت ها رنج می برَند. وی گفت: شش مدرسه 
عشایری شهرستان گچساران در سوز سرما و فضای باز 
در حال فعالیت بوده و شرایط تحصیل در صورت فراهم 
نشدن سریع امکانات اولیه، سخت و طاقت فرساست. 
مُدیر ارشد اجرایی شهرستان گچساران با بیان اینکه 3۸ 
مدرسه عشایری در این شهرستان وجود دارد، ادامه داد: از 
این تعداد  دانش آموزان 31 مدرسه در چادر، پنج مدرسه 
در ساختمان و ۲ مدرسه نیز در کانکس درس می خوانند. 
دیهیمی خوب گفت: انتظار داریم آموزش و پرورش استان 
کهگیلویه و بویراحمد فعال تر از آنچه ما می خواهیم برای 
دانش آموزان عشایری این شهرستان تلاش از خود نشان 
دهد تا اکنون شاهد نگرانی خانواده ها، دانش آموزان و 
معلمان آنان در مدارس نباشیم. شهرستان گچساران در 
استان کهگیلویه و بویراحمد واقع شده که با یاسوج مرکز 
این استان حدود 1۲0کیلومتر فاصله دارد. این شهرستان 
حدود یک چهارم نفت و گاز ایران را تولید و صادر می کند. 
نرخ بیکاری، تورم، فقر، آسیب های اجتماعی، رکود 
پروژه های عمرانی ملی و استانی، امکانات زیرساختی 
عشایر، مدارس دانش آموزان و سایر مشکلات دیگر در 

شهرستان گچساران نگران کننده است.

آموزش و پرورش کهگیلویه و بویراحمد دانش آموزان عشایری را فراموش کرده است

  فراموش شدگان در کنار بشکه های نفت

 »باید کاری کنیم که دختران و پسران دهه 
شصتی باهم ازدواج کنند.« این جدیدترین 
اظهارنظر درباره ازدواج و فرزندآوری است. 
تلاشی که به نظر می رسد در ادامه قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت باشد. 
امیرحسین بانکی پور، نماینده مجلس درباره 
ایده ازدواج دهه شصتی ها با یکدیگر گفته 
»اگر جمعیت دهه شصتی ما از دوران باروری 
عبور کنند دیگر نمی توان در این زمینه کاری 
کرد. طبق آمار از 3۵سالگی نرخ باروری تقریبا 
قطع می شود و قشر دهه شصت به زودی از 
این چرخه خارج می شوند، باید نرخ باروری 
را بالای نرخ جانشینی ببریم.« او گفته »تعداد 
چهار میلیون و دویست هزار دهه شصتی و 
دهه پنجاهی مجرد در کشور داریم که نیمی 
دختر و نیمی پسر هستند، اگر دو میلیون نفر 
آن ها با هم ازدواج کنند و صاحب دو فرزند 
شوند عدد قابل توجهی به جمعیت اضافه 

می شود.« اما سعید معدنی، جامعه شناس در 
این باره به خبرآنلاین می گوید: »اظهار نظرها 
درباره ازدواج دهه شصتی ها با یکدیگر مانند 
همان طرح هایی است که اندیشه ای در آن 
وجود ندارد، پیشنهاد ازدواج دهه شصتی ها 
با یکدیگر به چند دلیل نشدنی است. اول 
این که درباره مسائل شخصی و فردی نمی شود 
بخشنامه صادر کرد.« او ادامه می دهد: »کسی 
نمی تواند درباره مساله فرزندآوری و ازدواج 
راه حل های دستوری ارائه دهد، این مساله 
حتی صرفاً مربوط به مسائل اقتصادی هم 
نمی شود، چراکه در آن تاثیر شرایط روانی و 
اجتماعی اهمیت دارد.« با این وجود بانکی پور 
معتقد است ارائه امتیاز و تسهیلات می تواند 
سبب ساز افزایش موارد ازدواج شود: »اگر 
تسهیلاتی که در قانون جوانی جمعیت برای 
فرزند سوم و چهارم در نظر گرفته شده در 
قانون برنامه هفتم به فرزند اول زوجین قبل 

از سال 1370 تعلق بگیرد و شرایط تسهیلات 
و مشوق ها هم ساده تر شود کمک کننده 
خواهد بود.« این درحالی ست که معدنی، 
می گوید: »ازدواج تشویقی نیست، شاید با 
تشویق کردن و ارائه تسهیلات، افراد به صورت 
صوری با یکدیگر ازدواج کنند اما ممکن است 
بعد از مدتی که از امکانات و تسهیلات ازدواج 
استفاده کردند مجدد از یکدیگر جدا شوند، 
چراکه ازدواج شان براساس علاقه مشترک 
و متقابل شکل نگرفته است و احتمالاً برای 
دریافت امتیازات و بسته های تشویقیِ ازدواج 
بوده است. البته برای ازدواج می شود توصیه 
کرد اما نمی شود از طرف حکومت برای آن 
بخشنامه صادر کرد.« این جامعه شناس در 
ادامه دلایل خود برای ناکارآمد بودن پیشنهاد 
ازدواج دهه شصتی ها با یکدیگر بیان می کند: 
»بخش زیادی از دهه شصتی ها که ازدواج 
کردند بعداً طلاق گرفتند و وارد تجرد شدند، 

برای این که در طول تاریخ ایران، دهه شصت 
به خاطر انفجار جمعیتی که داشت یک استثنا 
بود، و افزایش جمعیت غیرطبیعی، با منع 
جلوگیری از فرزندآوری در آن وجود داشت، 
اما همین مساله سبب شد مسائل زیادی هم 
برای خود نسل دهه شصتی ها به وجود بیاید 
و هم برای نسل های آینده مشکلاتی ایجاد 
کرد، چراکه متناسب با انفجار جمعیتی که 
رخ داد جامعه نتوانست خدمات مناسبی مانند 
تحصیل، اشتغال و مسکن به آن ها بدهد.« 
معدنی در پایان یادآور می شود: »از طرفی 
برخی از افراد در این گروه سنی، از سن چهل 
سال عبور کرده اند به وضعیت تجرد قطعی 
فکر می کنند و چندان به ایده ازدواج نزدیک 
نمی شوند. بنابراین با وجود افزایش سن این 
گروه از جامعه، و همچنین مشکلات پیرامون 
آن ها پیچیدن نسخه دستوری و بخشنامه ای 

برای ازدواج اقدام کارشناسی ای نیست.«

یک جامعه شناس:

درباره مسائل شخصی نمی شود بخشنامه صادر کرد


